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PROTOKÓŁ nr XLVII/2010  
sesji Rady Miejskiej w Suwałkach odbytej  

w dniu 28 kwietnia 2010 roku w godzinach 10
00

 – 13
30 

 w sali konferencyjnej nr 26 Urzędu Miejskiego w Suwałkach  
przy ul. Mickiewicza 1. 

 

Obradom przewodniczył: 
Włodzimierz Marczewski – Przewodniczący Rady Miejskiej. 
 

W związku z katastrofą polskiego samolotu pod Smoleńskiem, która wydarzyła 
się 10 kwietnia br., podczas której tragicznie zginął Prezydent Rzeczypospolitej 
Polskiej wraz z małŜonką oraz towarzyszące mu znaczące dla państwa polskiego 
osoby. Poprosił wszystkich o powstanie i uczenie minutą ciszy pamięci ofiar 
katastrofy.  
 

Na 23 radnych ustawowego składu Rady Miejskiej w obradach uczestniczyło  
23 radnych, w związku z powyŜszym istniało wymagane quorum  
do podejmowania prawomocnych uchwał.  
Na sali obrad obecnych było ok. 110 osób.  
 

Radni obecni:  
1. Lechosław  Bołtrukanis,  
2. Waldemar  Brzeziński,  
3. Roman   Dębski,  
4. BoŜenna  Dunat,   
5. Mieczysława  Gajewska,  
6. Grzegorz  Gorlo,  
7. Mieczysław  Jurewicz,  
8. Zdzisław  Koncewicz, 
9. Stanisław  Kulikowski,  

10. Andrzej  Matusiewicz,  
11. Włodzimierz  Marczewski,  
12. Marzena  Nalepa,  
13. Krzysztof  Ołowniuk,   
14. Ryszard  Ołów,  
15. Ryszard  Perkowski,  
16. Anna   Ruszewska,  
17. Ewa   Sidorek,  
18. Stanisław  Sieczkowski,  
19. Sławomir  Szeszko,  
20. Tadeusz  Szymańczyk,  
21. Andrzej  Turowski,  
22. Mieczysław  Urbanowicz,  
23. Tadeusz  Zamaro.  

lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu.  
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W obradach uczestniczyli: 
Prezydent Miasta Suwałk, Zastępcy Prezydenta Miasta Suwałk, Skarbnik  
i Sekretarz Miasta, naczelnicy niektórych wydziałów Urzędu Miejskiego, 
kierownicy inspekcji, policji i straŜy, sołtysi, prezesi i dyrektorzy niektórych 
jednostek organizacyjnych, przedstawiciele radia, telewizji i prasy.  

− listy obecności stanowią załączniki nr 2 – 5 do protokołu.  
 

Ad pkt. 1  
Otwarcie obrad. 
Włodzimierz Marczewski otwierając XLVII obrady powitał Józefa 
Gajewskiego – Prezydenta Miasta Suwałk, Czesława Renkiewicza oraz Marka 
Buczyńskiego – Zastępców Prezydenta Miasta Suwałk, Wiesława Stelmacha – 
Skarbnika Miasta i Adama Karczewskiego – Sekretarza Miasta, przybyłych 
gości oraz internautów.  
 

Ad pkt. 2  
Przyjęcie porządku obrad.  

Porządek obrad radni otrzymali wraz materiałami i zawiadomieniem  
o zwołaniu sesji.  

Włodzimierz Marczewski poinformował Radę, Ŝe na wniosek Zastępcy 
Prezydenta Pana Marka Buczyńskiego tematy ujęte w Planie pracy Rady 
Miejskiej na rok 2010 w punktach 3 i 4, tj.: „Rozpatrzenie projektu uchwały  
w sprawie wspierania sportu kwalifikowanego” oraz „Rozpatrzenie projektu 
uchwały w sprawie określenia zasad i trybu przyznawania, wstrzymywania  
i cofania oraz wysokości stypendiów sportowych, a takŜe określenia wysokości 
nagród i rodzaju wyróŜnień za osiągnięcia sportowe oraz zasad i trybu ich 
przyznawania w Mieście Suwałki” przewidziane do realizacji w kwietniu 
zostają zdjęte z porządku obrad.  

Planowany termin przystąpienia do prac nad projektami uchwał związany 
był z przewidywanym wejściem w Ŝycie (bieŜące półrocze) nowej ustawy  
o sporcie, łączącej w jednym akcie przepisy ustawy o sporcie kwalifikowanym  
i ustawy o kulturze fizycznej. Projekt przedmiotowej ustawy nadal jest 
przedmiotem prac komisji sejmowych.  

Radni nie wnieśli uwag, w związku z powyŜszym Przewodniczący Rady 
Miejskiej stwierdził, Ŝe został przyjęty następujący porządek XLVII obrad:  

1. Otwarcie obrad.  

2. Przyjęcie wniosków do porządku obrad. 

3. Przyjęcie protokołu nr XLVI/2010 obrad Rady Miejskiej w Suwałkach.  

4. Przyjęcie Informacji o pracy Prezydenta Miasta Suwałk i wykonaniu uchwał 
Rady Miejskiej w Suwałkach od dnia 31marca 2010 r.  

5. Przyjęcie Sprawozdania z wykonania budŜetu miasta za 2009 rok.  
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6. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie udzielenia absolutorium 
Prezydentowi Miasta Suwałk.  

7. Przyjęcie rocznego Sprawozdania z działalności Komendanta Miejskiego 
Policji w Suwałkach oraz informacji o stanie bezpieczeństwa i porządku 
publicznego za 2009 rok.  

8. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przekazania środków finansowych 
Komendzie Miejskiej Policji w Suwałkach.  

9. Przyjęcie Sprawozdania z wykonania zadań i gospodarowania Miejskim 
Funduszem Gospodarki Zasobem Geodezyjnym i Kartograficznym w roku 
2009.  

10. Interpelacje i zapytanie radnych.  

11. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przyjęcia „Strategii Promocji 
Miasta Suwałki na lata 2010 – 2015”.  

12. Rozpatrzenie projektu w sprawie zamiaru przystąpienia Gminy Miasto 
Suwałki do realizacji projektu pod nazwą: "Suwalski Internet Równych 
Szans" realizowanego w ramach Programu Operacyjnego Innowacyjna 
Gospodarka, Oś Priorytetowa 8: Społeczeństwo informacyjne – zwiększenie 
innowacyjności gospodarki, Działanie 8.3: Przeciwdziałanie wykluczeniu 
cyfrowemu – e – Inclusion.  

13. Rozpatrzenie projektu w sprawie upowaŜnienia Prezydenta Miasta Suwałk  
do zaciągnięcia zobowiązania wekslowego w związku z realizacją projektu  
pt.: „Miejskie Centrum Usług Publicznych, Kultury i Sportu – sala 
koncertowo –teatralna w Suwałkach”.  

14. Rozpatrzenie projektu w sprawie upowaŜnienia Prezydenta Miasta Suwałk  
do zaciągnięcia zobowiązania wekslowego w związku z realizacją projektu  
pt.: „Przebudowa ulicy Reja w ciągu drogi wojewódzkiej Nr 655  
w Suwałkach”.  

15. Rozpatrzenie projektu w sprawie nadania nazwy ulicy (Księdza Jerzego 
Jana Zawadzkiego).  

16. Rozpatrzenie projektu w sprawie nadania nazwy ulicy (Błogosławionej 
Siostry Kanizji Mackiewicz).  

17. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie utworzenia w Mieście Suwałki 
odrębnych obwodów głosowania w wyborze Prezydenta Rzeczypospolitej 
Polskiej zarządzonym na dzień 20 czerwca 2010 roku.  

18. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budŜecie miasta na 2010 
rok.  

19. Udzielenie odpowiedzi na interpelacje i zapytania radnych.  

20. Wnioski i oświadczenia radnych.  

21. Zamknięcie obrad. 
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Ad pkt. 3  
Przyjęcie protokołu nr XLVI/2010 obrad Rady Miejskiej w Suwałkach.  
 

Włodzimierz Marczewski poinformował, iŜ zgodnie z przepisami § 46 Statutu 
Miasta Suwałk protokół XLVI sesji został sporządzony i wyłoŜony do wglądu 
radnym w siedzibie Biura Rady Miejskiej. Radni mogli zgłaszać poprawki lub 
uzupełnienia do protokołu nie później niŜ w dniu poprzedzającym sesję Rady, 
na której następuje przyjęcie protokołu, czyli w dniu 27 kwietnia 2010 r.  
W wymienionym terminie do treści protokołu radni nie zgłosili poprawek  
i uzupełnień, wobec czego protokół nr XLVI/2010 obrad Rady Miejskiej  
w Suwałkach zostały przyjęty.  
 

Ad pkt. 4  
Przyjęcie Informacji o pracy Prezydenta Miasta Suwałk i wykonaniu 
uchwał Rady Miejskiej od dnia 30 marca 2010 r. 
– załącznik nr 6 do protokołu.    

Włodzimierz Marczewski poinformował, Ŝe Informację… radni otrzymali  
w materiałach sesyjnych.  
 

Radni nie zgłosili uwag, w związku z powyŜszym Informacja o pracy 
Prezydenta Miasta Suwałk i wykonaniu uchwał Rady Miejskiej od dnia  
30 marca 2010 r. została przyjęta.  
 

Ad pkt. 5  
Przyjęcie Sprawozdania z wykonania budŜetu miasta za 2009 rok – załącznik 
nr 4 do protokoły 41/2010 posiedzenia Komisji rewizyjnej z dnia 14 kwietnia 
2010 roku.  
 

Włodzimierz Marczewski poinformował, iŜ Sprawozdanie… radni otrzymali  
w 20 marca br.  
 

Józef Gajewski odczytał wniosek o przyjęcie sprawozdania  
– załącznik nr 7 do protokołu  
oraz przedstawił prezentację slajdów  
– wersja papierowa stanowi załącznik nr 8 do protokołu.  
 

Mieczysław Urbanowicz przedstawił opinię Komisji Rewizyjnej  
– załącznik nr 9 do protokołu. 
 

Włodzimierz Marczewski poinformował, Ŝe uchwałą nr RIO.V–0038–18/10 
składu orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Białymstoku z dnia  
29 marca 2010 r. w sprawie wyraŜenia opinii o przedłoŜonym przez Prezydenta 
Miasta Suwałk sprawozdaniu z wykonania budŜetu za 2009 rok, przedmiotowe 
sprawozdanie zostało zaopiniowane pozytywnie. 
 

Mieczysław Jurewicz odczytał treść uchwały RIO, która stanowi załącznik 
nr 10 do protokołu.  
Włodzimierz Marczewski otworzył dyskusję.  
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Andrzej Matusiewicz – przedstawiciel Klubu Radnych „Prawo  
i Sprawiedliwość” stwierdził, iŜ naleŜy z zadowoleniem przyjąć wyniki 
finansowe budŜetu miasta, a w szczególności zdobycie zewnętrznych środków 
finansowych. TakŜe z szacunkiem naleŜy pochylić się nad pracą wydziału 
finansowego i przygotowanym sprawozdaniem. Zaakcentował, iŜ po raz ostatni 
w obecnej kadencji chciałby powrócić do wcześniej przez niego poruszanych 
wątków przy podejmowaniu uchwał budŜetowych i sprawozdaniach z realizacji 
budŜetu. Sprawozdanie, jest dokumentem stricte finansowym, ale stwierdził,  
iŜ naleŜy podkreślić, Ŝe budŜet jest narzędziem w osiąganiu celów, Ŝe nie jest 
celem samym w sobie. Wśród wielu celów, poza inwestycyjnymi, związanymi  
z utrzymaniem struktury substancji miejskiej są takŜe cele społeczne. Stwierdził, 
iŜ ma uwagi co do osiągania takich celów, bo moŜna mieć doskonałe ulice, 
doskonałe budynki, w których mieszczą się instytucje czy urzędy miejskie,  
a jednocześnie nie mieć społeczeństwa obywatelskiego. Aktywność obywateli 
mierzy się między innymi tym ile jest organizacji społecznych, pozarządowych 
w mieście. Mierą jest równieŜ udział budŜetu miasta jest zagospodarowywany 
przez organizacje pozarządowe, w jaki sposób miasto animuje tworzenie się 
organizacji społecznych i w jaki sposób animuje realizację zadań miejskich 
przez samych obywateli. Myśli, Ŝe tu jest przed nami ogromne wyzwanie. 
Nawet tam gdzie partycypacja społeczna jest wpisana w nasze dokumenty,  
to albo jest ograniczona, albo wogóle jej nie ma czy trudno ją znaleźć. Bardziej 
chciał zwrócić wagę na ten aspekt społeczny, niŜ na aspekt finansowy,  
czy czysto techniczny i nie jest to zarzut, to jest tylko wskazanie jeszcze jednego 
z waŜnych, a ma wraŜenie, Ŝe pomijanych celów przy planowaniu, a potem 
realizacji budŜetu. Nie chodzi tu o kwoty, ale o to w jaki sposób one są 
dysponowane i tu moŜna otworzyć pole do dyskusji.  
 

Andrzej Turowski  – przedstawiciel Klubu Radnych „Blok Samorządowy” – 
stwierdził, iŜ matematyki nie da się oszukać, dlatego naleŜy przytoczyć kilka 
cyfr. Zgodnie z uchwalonym w grudniu 2008 roku budŜetem miasta Suwałk  
na 2009 rok zaplanowano dochody w kwocie 241.297.318 zł. Ostatecznie plan 
dochodów zamknął się kwotą 248.181.557 zł, zaś faktyczne wykonanie 
dochodów wynosiło 253.750.329 zł 1 gr. Plan dochodów wykonano zatem  
w 102,24 procent. Pierwotny plan wydatków to 245.316.817 zł. W wyniku 
dokonywanych w trakcie roku korekt, plan ten zamknął się kwotą 267.418.803 
zł przy faktycznym wykonaniu w kwocie 264.856.221,33 zł stanowiącym  
99,04 procenta planu. Klub Radnych „Blok Samorządowy” pozytywnie ocenia 
wykonanie budŜetu za rok 2009. W szczególny zaś sposób pragnął zwrócić 
uwagę na wyŜsze od planowanych o kwotę ok. 5,6 mln zł wykonanie dochodów 
przy równoczesnej realizacji wydatków w kwocie 2,6 mln zł – niŜszy niŜ 
planowany dopuszczalny limit. Jest to fakt szczególnie pozytywny w kontekście 
bardzo dobrego wskaźnika realizacji wydatków na zadania inwestycyjne –
wynoszące w 2009 roku 98,93 procent, zaplanowanych na rok 2009 wydatków 
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na inwestycje w kwocie 61.522.900 zł faktycznie wydatkowano  60.66.107,44 
zł. Wartym podkreślenia atutem wykonanego w 2009 roku budŜetu jest 
przeznaczenie 22,89 proc. wydatków na inwestycje, co wpływa poprawę Ŝycia 
mieszkańców i zmianę wizerunku miasta. Poinformował, iŜ klub pozytywnie 
ocenia wykonanie budŜetu, zwracając uwagę zawłaszcza na wyŜsze wykonanie 
dochodów.  
 

Tadeusz Zamaro – przedstawiciel Klubu Radnych „Sojusz Lewicy 
Demokratycznej” stwierdził, Ŝe nie będzie posługiwał się wskaźnikami,  
bo juŜ wiele danych podczas obrad zostało przytoczonych. Z przedstawionych 
analiz wynika, Ŝe wykonanie budŜetu zostało pozytywnie ocenione przez 
Komisję Rewizyjną i Regionalną Izbę Obrachunkową. Nastąpił dynamiczny 
rozwój budŜetu zarówno po stronie dochodów jaki i wydatków, nastąpił 
wyraźny wzrost pozyskiwanych środków zewnętrznych. W omawianym okresie, 
jedynie jest niŜszy dochód z CIT i PIT, ale jest on następstwem sytuacji 
makroekonomicznych spowodowanych ogólnoświatowym kryzysem.  
Po wnikliwej analizie członkowie Klubu Radnych „Sojusz Lewicy 
Demokratycznej” podjęli decyzję, iŜ będą głosować za przyjęciem sprawozdania 
i wykonania budŜetu oraz za udzieleniem Prezydentowi absolutorium.  
 

Ewa Sidorek – przedstawicielka Klubu Radnych „Porozumienie dla Suwałk” 
stwierdziła, iŜ wszystkie przytoczone wcześniej wartości matematyczne 
generalnie nie wymagają komentarza. Z pewnością naleŜy powiedzieć,  
Ŝe przewidywane dochody są trochę niŜsze, ale naleŜy pamiętać, Ŝe to radni 
uchwalali ten budŜet 30 grudnia 2008 roku i naleŜy pamiętać o okolicznościach 
w jakich był ten budŜet realizowany. O kwestiach kluczowych juŜ powiedziano, 
czyli o sytuacji kryzysowej w państwie oraz zmianach w przepisach na które 
wpływu nie mamy, czyli przepisów związanych ze stawkami opodatkowania 
oraz ulg w PIT. Jednak, śmiało moŜna pokusić się o stwierdzenie, Ŝe budŜet 
który został zrealizowany jest najlepszy albo jednym z najlepszych w historii 
naszego dwudziestoletniego samorządu. Realizowane zadania, to inwestycje, 
które były odkładane przez wiele lat. Stwierdziła w tym miejscu, Ŝe nie 
zmarnowano ani jednej szansy, ani pieniędzy, które mogły być pozyskane  
i które zostały pozyskane z Unii Europejskiej. KaŜda przysłowiowa złotówka, 
która została uzyskana, która trafiła do naszego miasta jest widoczna dla 
kaŜdego mieszkańca oraz dla kaŜdego, kto odwiedza nasze miasto. Z drugiej 
strony warto zauwaŜyć, Ŝe pan Przewodniczący Rady Miejskiej wraz z Radą 
oraz pan Prezydent, który współpracuje ze swoim kompetentnym sztabem 
finansistów nie oscylował na krawędzi hazardowego finansowego ryzyka. Mimo 
znaczącego tempa inwestycji oraz opóźnionego wpływu środków 
wydatkowanych przez miasto na realizację szeregu projektów 
współfinansowanych środkami pochodzącymi z Unii Europejskiej, zmniejszeniu 
uległ wskaźnik zadłuŜenia z poziomu 34,79 w 2008 roku do 31,79 procent  
w 2009 roku. Celowo mówi o tych zadłuŜeniach, poniewaŜ wielokrotnie pisano 
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czarne scenariusze naszym budŜetom, naszemu miastu, wręcz bano się 
bankructwa. Podkreśliła, iŜ budŜet jest narzędziem do osiągania i stawiania 
celów, do realizacji szeregu zadań i inwestycji, które nie słuŜą jednostkom, które 
nie słuŜą tylko nam przy uchwalaniu tego budŜetu, nie słuŜą tylko pracownikom 
urzędu tylko całemu społeczeństwu. W świetle powyŜszych wniosków  
Klub Radnych „Porozumienie dla Suwałk” jest za przyjęciem Sprawozdania  
z realizacji budŜetu za rok 2009. Odwołując się teŜ do wypowiedzi pana 
Andrzeja Matusiewicza zacytowała Kohaleta „jest czas siania i czas zbierania 
plonów”  - jest to teraz czas, kiedy istnieje moŜliwość pozyskania środków  
na inwestycje i cieszy fakt, Ŝe właśnie to robimy i wykorzystujemy to  
w maksymalnym moŜliwie systemie i sposobie.  
 

Józef Gajewski podziękował przedstawicielom Klubów Radnych za zabranie 
głosu w dyskusji. Cieszy fakt, Ŝe radni pozytywnie oceniają realizację budŜetu. 
Podkreślił, Ŝe jeśli chodzi o kwestie związane z wzmacnianiem obszarów 
funkcjonowania klubów, stowarzyszeń i innych organizacji pozarządowych, 
uwaŜa, Ŝe jest to nie tylko zadanie Prezydenta, kierownictwa i urzędu,  
ale równieŜ radnych. Stanowimy tzw. grupę dowódczą w naszym samorządzie  
i powinniśmy o tym pamiętać. Powinniśmy o tym pamiętać takŜe wtedy kiedy 
uchwalamy, a nie kiedy sprawozdajemy, bo to co Rada uchwaliła organ 
wykonawczy zrealizował. Przy uchwalaniu kolejnego budŜetu moŜna się bliŜej 
przyjrzeć tym zadaniom. Dodał, Ŝe w budŜecie zostały zapewnione  
i wykorzystane środki na poziomie 1,5 mln zł w roku 2009 na potrzeby 
organizacji pozarządowych. Ogłaszane są liczne konkursy, udzielana jest pomoc 
w kompletowaniu i wypełnianiu dokumentów. Ponad pół miliona zł 
wydatkowanych jest na inicjatywy inwestycyjne mieszkańców, gdzie 
przeznacza się środki głównie na modernizację i remonty chodników, ścieŜek, 
placów, parkingów itp. Do tego naleŜy wziąć pod uwagę porównanie wszystkich 
środków w poszczególnych dziedzinach Ŝycia, które nie wiąŜą się tylko  
z budową obiektów, modernizacją, remontami. Aby przybliŜyć kwestie 
związane z konsumpcją coroczną poszczególnych środków w poszczególnych 
dziedzinach Ŝycia społeczno – gospodarczego przytoczył kilka przykładów 
obrazujących niektóre wydatki z budŜetu miejskiego. Na przykład: transport  
i łączność – w roku 2005 – 28 mln, a w 2009 roku – 41 mln; gospodarka 
mieszkaniowa – w roku 2005 – 4.052.000 zł, w 2009 roku – 5.973.000 zł; 
bezpieczeństwo publiczne w 2005 roku – 4.393.000 zł, a 2009 roku – 6.504.000 
zł; oświata i wychowanie w 2005 roku – 73 mln zł, a w 2009 roku – 9,8 mln zł; 
dodając do tego edukacyjną opiekę w roku 2005 – 8.579.000 zł, w roku 2009 – 
8.231.000 zł, więc z 80,5 mln zł w roku 2005, oświata skonsumowała w roku 
ubiegłym 101,3 mln zł; następnie kultura i ochrona dziedzictwa w roku 2005 – 
5.991.000 zł, w roku 2009 – 8.195.000 zł, a w roku 2008 – 9.863.000 zł; kultura 
fizyczna i sport w roku 2005 – 7.055.000 zł, w roku 2009 – łącznie z inwestycją 
19.981.000 zł. W związku powyŜszym nasuwa się pytanie, gdzie miasto 
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pogarsza relacje, jeŜeli chodzi o konsumpcję we wszystkich dziedzinach Ŝycia. 
Wszędzie są wzrosty, w niektórych po kilkadziesiąt procent. Jest to praca całego 
samorządu zarówno władzy uchwałodawczej jak i wykonawczej. To potwierdza, 
Ŝe inwestujemy w człowieka, bo taka jest potrzeba. Wystarczy rozejrzeć się 
dookoła jak było kilka lat temu, jakie były wydarzenia, jakie były obiekty. 
Myślę, Ŝe wszystko jest bardzo waŜne, zarówno to Ŝeby były obiekty i to Ŝeby 
były działania. Mieszkańcy oczekują od samorządu, Ŝeby były bezpieczne 
chodniki, ścieŜki rowerowe, dobre jezdnie, jak najlepsze rozwiązania 
komunikacyjne w kontekście całej infrastruktury drogowej, aby były nowe 
autobusy, aby dobrze funkcjonowały, Ŝeby były nowe obiekty  
lub zmodernizowane, gdzie moŜna spędzić czas w ramach wspólnie 
przeŜywanych kulturalnych czy teŜ sportowych wydarzeń. Na konsumpcję, na 
normalne funkcjonowanie miasta, nawet w kryzysie budŜet roku 2009 – 204 mln 
zł, a roku bieŜącym 210,5 mln zł nie mówiąc o inwestycjach, gdzie być moŜe 
będzie 115 – 118 mln zł w br. Dbamy o jedno i o drugie, bo taka jest potrzeba 
społeczna. Kończąc swoją wypowiedź podziękował Przewodniczącemu Rady 
Miejskiej, wszystkim przewodniczącym klubów i komisji wszystkim radnym  
za współpracę. Podziękował, współpracownikom za rzetelną pracę na rzecz 
dbałości o dobry rozwój miasta i działania polepszające komfort Ŝycia 
mieszkańców oraz gości. Podkreślił, i Ŝ jest to wspólny sukces. Jest to wielki 
zespół ludzi, który odpowiada i ma udział w tym co realizujmy. Cieszmy się,  
Ŝe jest tak, a moŜe zrobimy więcej pozostańmy w dobrych relacjach we  
wspólnie w miarę dobrze zrealizowanych zdaniach  
 

Grzegorz Gorlo wydawałoby się, Ŝe to co jest robimy, Ŝe byt kształtuje 
świadomość i powinno nam się udać. Czyli inwestycje, bardzo cięŜka praca 
urzędników, praca która powinna przynieść owoce. Prawdą jest, Ŝe mamy 
problem z oceną niektórych sytuacji. Andrzej Matusiewicz podkreślił problem 
społeczny, o którym my sami dyskutujemy. Tyle pracy, tyle inwestycji w dobra 
materialne, a my otrzymujemy sprawozdanie z policji informujące o wysokim 
wzroście przestępczości np.: bójki i pobicia 116 procent w górę, kradzieŜe  
128 procent, kradzieŜe z włamaniem 151 procent, kradzieŜe samochodów  
206 procent itd. Jest to problem, z którym naleŜy się zmierzyć. Pan prezydent 
mówi o zwiększonych nakładach na oświatę. Tak jak społeczeństwo naszego 
miasta bryluje w przestępczości na skalę kraju, tak mimo nakładów na oświatę 
nie brylujemy w tym obszarze jeśli chodzi o efektywność. Mówi się 
jednoznacznie, Ŝe budŜet jest narzędziem, ale pytanie czy my dobrze 
wykorzystujemy to narzędzie. Kolega mówił matematyka nie kłamie, ale skutki 
mamy takie, a nie inne.  
 

Głosowanie nad przyjęciem Sprawozdania… :  
− za przyjęciem uchwały głosowało   – 19 radnych,  
− przeciw         –   0,  
− wstrzymał się      –   4 radnych.  
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Większością głosów Rada Miejska w Suwałkach przyjęła Sprawozdanie  
z wykonania budŜetu miasta za 2009 rok.  
 

Ad pkt. 6  
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie udzielenia absolutorium 
Prezydentowi Miasta Suwałk.  
 

Mieczysław Urbanowicz odczytał wniosek Komisji Rewizyjnej 
– załącznik nr 11 do protokołu. 
 

Włodzimierz Marczewski poinformował, iŜ uchwałą nr RIO V–0036–22/10  
z dnia 22 kwietnia 20101 r. skład orzekający Regionalnej Izby Obrachunkowej  
w Białymstoku stwierdził, Ŝe wniosek Komisji Rewizyjnej spełnia wymogi 
określone w ustawie o samorządzie gminnym.  
 

Andrzej Turowski  odczytał uchwałę RIO – załącznik nr 12 do protokołu.  
 

Nie było głosów w dyskusji, w związku z powyŜszym Włodzimierz Marczewski 
poinformował, iŜ zgodnie z przepisem art. 28, lit. a ustawy z dnia 8 marca 1990 r.  
o samorządzie gminnym “Uchwałę w sprawie absolutorium rada gminy podejmuje 
bezwzględną większością głosów ustawowego składu rady gminy”.  
 

Głosowanie nad podjęciem uchwały:  
− za podjęciem uchwały głosowało   – 19 radnych,  
− przeciw         –   4 radnych, 
− wstrzymało się      –   0.   
 

Bezwzględną większością głosów została podjęta   
UCHWAŁA nr XLVII/423/2010 

Rady Miejskiej w Suwałkach 
z dnia 28 kwietnia 2010 r. 

w sprawie udzielenia absolutorium Prezydentowi Miasta Suwałk 
– załącznik nr 13 do protokołu. 
 

Włodzimierz Marczewski w imieniu radnych złoŜył gratulacje Józefowi 
Gajewskiemu – Prezydentowi Miasta Suwałk. 
 

Ad pkt. 7  
Przyjęcie Rocznego sprawozdania z działalności Komendanta Miejskiego 
Policji w Suwałkach oraz informacji o stanie bezpieczeństwa i porządku 
publicznego za 2009 rok – załącznik nr 14 do protokołu. 
 
Włodzimierz Marczewski przekazał do wiadomości, Ŝe Sprawozdanie... było 
przedmiotem posiedzenia Komisji Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa w dniu 
19 kwietnia 2010 roku – członkowie Komisji nie wnieśli uwag  
do przedłoŜonego materiału.  
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Andrzej Matusiewicz poinformował, iŜ czytając sprawozdanie równieŜ zwrócił 
uwagę na dane statystyczne, o których mówił Grzegorz Gorlo. Zapytał  
o diagnozy dlaczego tak się stało, gdzie upatrywane są przyczyny takiego 
gwałtownego wzrostu przestępczości, zarówno w obszarze przestępstw 
rozpoczętych, jak i zakończonych.  
 

Krystyna Sienkiewicz – zastępca Komendanta Miejskiego Policji –
poinformowała, Ŝe wciąŜ są analizowane statystyki w poszukiwaniu przyczyn 
wzrostu liczby przestępstw oraz spadku wykrywalności. Zaakcentowała,  
Ŝe brany jest pod uwagę okres kilku ostatnich lat. Miniony rok w stosunku  
do wcześniejszego wypadł gorzej, ale w porównaniu do kliku wcześniejszych  
lat juŜ nie wygląda tak źle. RóŜnice nie są aŜ tak zatrwaŜające. Nie naleŜy tego 
demonizować i wprowadzać atmosfery strachu. Bardzo trudno jest mówić  
o przyczynach. Zmienia się struktura policji, zawłaszcza w pionie kryminalnym, 
odpowiedzialnym za wykrywanie przestępstw najbardziej dotkliwych. 
Podzielony on został na mniejsze komórki, kaŜda ukierunkowana na zwalczanie 
konkretnych kategorii przestępstw. Skrupulatnie analizowane są miejsca, gdzie 
dochodzi do zdarzeń i w najbardziej zagroŜone rejony kierowana jest 
zwiększona liczba patroli. Ponadto wzmocnione zostało tak zwane pogotowie 
policyjne, które czuwa na osiedlu Północ i w centrum miasta. W pierwszym 
kwartale bieŜącego roku o kilkanaście procent wzrosła wykrywalność  
w stosunku do analogicznego okresu ubiegłego roku. Odnotowano teŜ niewielki 
spadek przestępstw.  
 

Grzegorz Gorlo zapytał, czym róŜni się społeczeństwo województwa 
podlaskiego od reszty kraju. Czy jest jakaś przyczyna tego, Ŝe u nas tych 
przestępstw jest więcej? 
 

Krystyna Sienkiewicz wyjaśniła, Ŝe jest wiele takich czynników, na pewno 
skala bezrobocia, otwartość granic i ich bliskość, ilość kradzionych 
samochodów przepływających przez nasz powiat itp.  
 

Rada Miejska przyjęła Roczne sprawozdanie z działalności Komendanta 
Miejskiego Policji w Suwałkach oraz informację o stanie bezpieczeństwa  
i porządku publicznego za 2009 rok. 
 
Ad pkt. 8  
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przekazania środków finansowych 
Komendzie Miejskiej Policji w Suwałkach. 
 

Józef Gajewski odczytał wniosek o podjęcie uchwały  
– załącznik nr 15 do protokołu.  
 

Ewa Sidorek przedstawiła opinię Komisji Finansowo – BudŜetowej  
– załącznik nr 16 do protokołu. 
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Głosowanie nad podjęciem uchwały:   
− za podjęciem uchwały głosowało    –  23 radnych,  
− przeciw        –    0,  
− wstrzymało się       –    0.  
 

Jednogłośnie została podjęta:  
UCHWAŁA nr XLVII/434/2010 

Rady Miejskiej w Suwałkach 
z dnia 28 kwietnia 2010 r. 

w sprawie przekazania środków finansowych Komendzie Miejskiej Policji  
w Suwałkach  
– załącznik nr 17 do protokołu.  
 

Ad pkt. 9  
Przyjęcie Sprawozdania z wykonania zadań i gospodarowania Miejskim 
Funduszem Gospodarki Zasobem Geodezyjnym i Kartograficznym w roku 
2009 – załącznik nr 18 do protokołu. 
 

Włodzimierz Marczewski poinformował, Ŝe Sprawozdanie... było 
przedmiotem posiedzeń Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego w dniu  
20 kwietnia 2010 roku oraz Komisji Finansowo-BudŜetowej w dniu 22 kwietnia 
2010 roku – członkowie Komisji nie wnieśli uwag do przedłoŜonego materiału.  
 

Rada Miejska przyjęła Sprawozdanie z wykonania zadań i gospodarowania 
Miejskim Funduszem Gospodarki Zasobem Geodezyjnym i Kartograficznym 
 w roku 2009.  
 

Ad pkt. 10 
Interpelacje i zapytania radnych.  
 

Stanisław Sieczkowski  
1. Zwrócił uwagę na brak miejsc parkingowych w Suwałkach, szczególnie  

w centrum miasta. W jego opinii parking przy Plazie nie rozwiąŜe 
problemu. Zapytał na jakim etapie są działania miasta w kwestii budowy 
parkingu przy ulicy Noniewicza.  

2. Wskazał na zły stan techniczny studzienek na ulicy Utrata, szczególnie 
przy bloku nr 6. KaŜdy przejazd samochodu powoduje ogromny hałas. 
 Czy są juŜ załoŜenia, jak wykonać remont tych studzienek.  

 

Anna Ruszewska zapytała, czy władze miejskie zamierzają przygotować plan 
zagospodarowania przestrzennego na obszarze miasta Suwałki dla rejonu 
miedzy ulicą Piaskową a granicą wsi Mała Huta?  
 

Tadeusz Szymańczyk zapytał, jak przebiega nabór do przedszkoli i Ŝłobków. 
Ile jest miejsc wolnych, ile było zgłoszeń i ile odwołań? Czy wszystkie dzieci 
zostały przyjęte?  
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Włodzimierz Marczewski zapytał, jakie plany ma miasto w stosunku do bazaru 
przy ulicy Sejneńskiej, czy prawdziwe są pogłoski o planowanej jego 
reorganizacji i budowie tam hali targowej?  
 
Przerwa w obradach.  
 
Ad pkt. 11  
 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przyjęcia „Strategii Promocji 
Miasta Suwałki na lata 2010 – 2015”. 
 

Józef Gajewski odczytał wniosek o podjęcie uchwały  
– załącznik nr 19 do protokołu.  
 

Ewa Sidorek przedstawiła opinię Komisji Finansowo – BudŜetowej  
– załącznik nr 20 do protokołu. 
 

Mieczysława Gajewska przedstawiła opinię Komisji Oświaty i Wychowania  
– załącznik nr 21 do protokołu. 
 

Tadeusz Szymańczyk przedstawił opinię Komisji Spraw Społecznych  
i Bezpieczeństwa  
– załącznik nr 22 do protokołu. 
 

Ryszard Ołów przedstawił opinię Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego  
– załącznik nr 23 do protokołu. 
 

Stanisław Sieczkowski przedstawił opinię Komisji Kultury, Sportu i Turystyki  
– załącznik nr 24 do protokołu. 
 

Andrzej Matusiewicz oznajmił, iŜ cieszy fakt, iŜ zakończyły się prace nad 
projektem „Strategii Promocji Miasta Suwałki na lata 2010 – 2015”. Od idei  
do procedowania projektu uchwały minęło kilka lat. Zapytał, dlaczego  
nie uczestniczy w obradach przedstawiciel firmy WYG International,  
która przygotowywała dokumentację, poniewaŜ część pytań byłaby skierowana  
do współtwórców Strategii.  
 

Alicja Andrulewicz  wyjaśniła, Ŝe pan Piotr Dzik nie mógł przybyć na sesję  
ze względów rodzinnych.  
 

Andrzej Matusiewicz – dosyć powszechna była wiedza o tym, Ŝe firma 
kilkakrotnie przedstawiała swoje propozycje, które były modyfikowane  
w wyniku dyskusji z przedstawicielami Urzędu Miejskiego. W związku  
z przeniesieniem procedowania tego projektu uchwały z marca na kwiecień, 
dysponował dwiema wersjami tej Strategii. Jedna wersja jeszcze sprzed 
konsultacji grudniowych oraz wersja ostateczna – przedłoŜona. Odnalazł wiele 
istotnych róŜnic w wielu fragmentach, które jego zdaniem niekorzystnie 
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wpływają na strategię. Usunięto z niej elementy diagnostyczne. W związku  
z tym wykreślono w załączniku do projektu uchwały np. ocenę materiałów 
promocyjnych, które dotychczas miasto tworzyło, ze wskazaniem tego co naleŜy 
poprawić; czy ocenę strony internetowej. W jego opinii niebezpieczne jest 
usunięcie w części trzeciej realizacyjnej całego wstępu, który mówi, Ŝe punktem 
wyjścia do zaproponowanych kampanii jest opracowanie i wdroŜenie przez 
Urząd systemu identyfikacji wizualnej. Instrumenty promocji powinny być 
spójne wizualnie oraz nieść ze sobą esencję marki. Wydaje się, Ŝe jest to zadanie 
pierwszorzędne, dlatego naleŜy jak najszybciej uregulować kwestię herbu 
Suwałk, poniewaŜ w innym wypadku niemoŜliwe do zrealizowania będą pewne 
działania, na przykład wydrukowanie wizytówek wszystkich pracowników  
w ramach systemu identyfikacji. Nie da się tego zrobić bez zatwierdzonego 
herbu. UwaŜa, Ŝe jest szereg sprzeczności, które mogą sprzyjać przypadkowym 
działaniom przy realizacji Strategii. Zapytał, dlaczego na przykład usunięto 
organizację Ogólnopolskiej Ligi Darta w Suwałkach? Zapewne jakieś racje  
za tym stały. Podobnie jest z kwestią wyeliminowania w tym dokumencie 
sugestii współtwórcy, czyli firmy WYG, Ŝeby powstał wydział do spraw 
promocji oraz Ŝeby uruchomiono w Suwałkach dział pozyskiwania inwestora. 
Strategia, nad którą będzie głosowanie nie zawiera sugestii wykonawczych. 
Wymienia się w tym dokumencie pięć wartości marki na bazie, których wartość 
marki Suwałk powinna być budowana. Z racji swoich zainteresowań 
zaapelował, aby jedną z tych wartości – szacunek do tradycji i historii – bardzo 
uwaŜnie stosować, bo jednocześnie jeŜeli będziemy odwoływać się do tej 
wartości, to warto ją znać, tzn. warto spowodować wydobycie tych wartości. 
Stwierdził, iŜ ma pewność, Ŝe w tej chwili miasto jeszcze takiego wysiłku  
nie wykonało, tzn. Ŝe nie mamy wydobytych wartości z tradycji historii 
przeszłości naszego miasta.  
 
Marek Buczyński w sprawie rozbieŜności pomiędzy wersjami Strategii  
wyjaśnił, iŜ współautorem tego dokumentu jest równieŜ Urząd Miejski, nie tylko 
firma WYG. W ubiegłym miesiącu wycofano ten materiał, poniewaŜ załącznik  
opatrzony znakami firmowymi WYG nie moŜe być przedmiotem obrad rady 
miejskiej. Odnosząc się do kwestii strony internetowej wyjaśnił, iŜ wskazania 
zamieszczone w dokumencie były zbyt szczegółowe jak na strategię. 
Poprzestano na bardziej ogólnych sformułowaniach. Nadmienił, iŜ w ubiegłym 
roku strona suwalskiego urzędu uplasowała się w pierwszej szesnastce stron  
w kraju. Strona cały czas ewaluuje i jest na bieŜąco uaktualnia. Wszystko się 
zmienia i dlatego szczegółowe zapisy zawarte w pierwotnej wersji dokumentu 
mogłyby w przyszłości utrudniać zmiany  strony dostosowujące ja do bieŜących 
potrzeb. Kwestia wizytówek i herbu jest oczywista. W pierwszej kolejności 
musi być ustalony herb, a następnie będzie moŜna przystąpić do realizacji 
kolejnych etapów identyfikacji wizualnej, czyli drukowanie wizytówek itd. 
Odpowiadając na kwestię zasadności tworzenia wydziału publice relations 
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przypomniał, iŜ przez pewien okres czasu funkcjonował w strukturach urzędu 
Wydział Promocji i Informacji. W wyniku analiz tej struktury nastąpiła zmiana  
i uznano za niezasadne tworzenie odrębnego wydziału zajmującego się 
promocją. Rozszerzono zakres działania innego wydziału w wyniku czego 
powstał Wydział Kultury, Turystyki i Promocji. W dokumencie zasugerowano 
równieŜ, aby utworzyć biuro obsługi inwestora. W Strategii jest zapisanych 
szereg działań kierunkowych, efektem realizacji których będzie tworzenie biura 
obsługi inwestora bądź grupy osób funkcjonujących w ramach obecnej struktury 
urzędu. Nie ma tam sugestii wykonawczych, poniewaŜ jest to dokument 
ramowy określający kierunki działań. Na realizację konkretnych działań  
w trakcie realizacji Strategii będą tworzone programy operacyjne. Nawiązując 
do wątku historycznego stwierdził, iŜ jest to temat bardzo interesujący  
na dłuŜszą dyskusję w innym terminie.  
 
Andrzej Matusiewicz odnosząc się do wątku historycznego oznajmił, Ŝe był to 
apel.  

 

Głosowanie nad podjęciem uchwały:   
− za podjęciem uchwały głosowało    –  21 radnych,  
− przeciw        –    0,  
− wstrzymało się       –    2 radnych.  
 

Większością głosów została podjęta:   
UCHWAŁA nr XLVII/435/2010 

Rady Miejskiej w Suwałkach 
z dnia 28 kwietnia 2010 r. 

w sprawie przyjęcia „Strategii Promocji Miasta Suwałki na lata  
2010 – 2015”  
– załącznik nr 25 do protokołu.  
 

Ad pkt. 12  
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zamiaru przystąpienia Gminy 
Miasto Suwałki do realizacji projektu pod nazwą: "Suwalski Internet 
Równych Szans" realizowanego w ramach Programu Operacyjnego 
Innowacyjna Gospodarka, Oś Priorytetowa 8: Społeczeństwo informacyjne 
– zwiększenie innowacyjności gospodarki, Działanie 8.3: Przeciwdziałanie 
wykluczeniu cyfrowemu – e – Inclusion.  

Józef Gajewski odczytał wniosek o podjęcie uchwały  
– załącznik nr 26 do protokołu.  
 

Ewa Sidorek przedstawiła opinię Komisji Finansowo – BudŜetowej  
– załącznik nr 27 do protokołu. 
 

Ryszard Ołów przedstawił opinię Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego  
– załącznik nr 28 do protokołu. 
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Głosowanie nad podjęciem uchwały:   
− za podjęciem uchwały głosowało    –  21 radnych,  
− przeciw        –    0,  
− wstrzymało się       –    0.  
 

Jednogłośnie została podjęta:   
UCHWAŁA nr XLVII/436/2010 

Rady Miejskiej w Suwałkach 
z dnia 28 kwietnia 2010 r. 

w sprawie zamiaru przystąpienia Gminy Miasto Suwałki do realizacji 
projektu pod nazwą: "Suwalski Internet Równych Szans" realizowanego  
w ramach Programu Operacyjnego Innowacyjna Gospodarka,  
Oś Priorytetowa 8: Społeczeństwo informacyjne – zwiększenie 
innowacyjności gospodarki, Działanie 8.3: Przeciwdziałanie wykluczeniu 
cyfrowemu – e – Inclusion  
– załącznik nr 29 do protokołu.  
 

Ad pkt. 13  
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie w sprawie upowaŜnienia 
Prezydenta Miasta Suwałk do zaciągnięcia zobowiązania wekslowego  
w związku z realizacją projektu pt.: „Miejskie Centrum Usług Publicznych, 
Kultury i Sportu – sala koncertowo –teatralna w Suwałkach”.   

Józef Gajewski odczytał wniosek o podjęcie uchwały  
– załącznik nr 30 do protokołu.  
 

Ewa Sidorek przedstawiła opinię Komisji Finansowo – BudŜetowej  
– załącznik nr 31 do protokołu. 

 

Głosowanie nad podjęciem uchwały:   
− za podjęciem uchwały głosowało    –  19 radnych,  
− przeciw        –    0,  
− wstrzymało się       –    2 radnych.   
 

Większością głosów została podjęta:   
UCHWAŁA nr XLVII/437/2010 

Rady Miejskiej w Suwałkach 
z dnia 28 kwietnia 2010 r. 

w sprawie w sprawie upowaŜnienia Prezydenta Miasta Suwałk  
do zaciągnięcia zobowiązania wekslowego w związku z realizacją projektu 
pt.: „Miejskie Centrum Usług Publicznych, Kultury i  Sportu – sala 
koncertowo –teatralna w Suwałkach”     
– załącznik nr 32 do protokołu.  
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Ad pkt. 14  
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie upowaŜnienia Prezydenta 
Miasta Suwałk do zaciągnięcia zobowiązania wekslowego w związku  
z realizacją projektu pt.: „Przebudowa ulicy Reja w ciągu drogi 
wojewódzkiej Nr 655 w Suwałkach”.   

Józef Gajewski odczytał wniosek o podjęcie uchwały  
– załącznik nr 33 do protokołu.  
 

Ewa Sidorek przedstawiła opinię Komisji Finansowo – BudŜetowej  
– załącznik nr 34 do protokołu.  
 

Radni nie zgłosili uwag do przedłoŜonego projektu.   
 
 

Głosowanie nad podjęciem uchwały:  
− za podjęciem uchwały głosowało   – 18 radnych,  
− przeciw         –   0,  
− wstrzymało się      –   3 radnych.   
 

 
Większością głosów została podjęta 

UCHWAŁA nr XLVII/438/2010 
Rady Miejskiej w Suwałkach 

z dnia 28 kwietnia 2010 r. 
w sprawie upowaŜnienia Prezydenta Miasta Suwałk do zaciągnięcia 
zobowiązania wekslowego w związku z realizacją projektu  
pt.: „Przebudowa ulicy Reja w ciągu drogi wojewódzkiej Nr 655  
w Suwałkach”  
– załącznik nr 35 do protokołu. 
 
Ad pkt. 15  
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie nadania nazwy ulicy (Księdza 
Jerzego Jana Zawadzkiego).  

Józef Gajewski odczytał wniosek o podjęcie uchwały  
– załącznik nr 36 do protokołu.  

 

Ryszard Ołów przedstawił opinię Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego   
– załącznik nr 37 do protokołu.  
 

Radni nie zgłosili uwag do przedłoŜonego projektu.   
 

 
Głosowanie nad podjęciem uchwały:  
− za podjęciem uchwały głosowało   – 20 radnych,  
− przeciw         –   0,  
− wstrzymało się      –   1 radny.  
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Większością głosów została podjęta 
UCHWAŁA nr XLVII/438/2010 

Rady Miejskiej w Suwałkach 
z dnia 28 kwietnia 2010 r. 

w sprawie w sprawie nadania nazwy ulicy   
– załącznik nr 38 do protokołu.  
 

Ad pkt. 16  
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie nadania nazwy ulicy 
(Błogosławionej Siostry Kanizji Mackiewicz).  

Józef Gajewski odczytał wniosek o podjęcie uchwały  
– załącznik nr 39 do protokołu.  

 

Ryszard Ołów przedstawił opinię Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego   
– załącznik nr 40 do protokołu.  
 

Radni nie zgłosili uwag do przedłoŜonego projektu.   
 

Głosowanie nad podjęciem uchwały:  
− za podjęciem uchwały głosowało   – 20 radnych,  
− przeciw         –   0,  
− wstrzymało się      –   0.  
 

Jednogłośnie została podjęta 
UCHWAŁA nr XLVII/440/2010 

Rady Miejskiej w Suwałkach 
z dnia 28 kwietnia 2010 r. 

w sprawie w sprawie nadania nazwy ulicy   
– załącznik nr 41 do protokołu.  
 

Ad pkt. 17  
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie utworzenia w Mieście Suwałki 
odrębnych obwodów głosowania w wyborze Prezydenta Rzeczypospolitej 
Polskiej zarządzonym na dzień 20 czerwca 2010 roku.  

Józef Gajewski odczytał wniosek o podjęcie uchwały  
– załącznik nr 42 do protokołu.  

 

Tadeusz Szymańczyk przedstawił opinię Komisji Spraw Społecznych i 
Bezpieczeństwa  
– załącznik nr 43 do protokołu.  

 

Tadeusz Szymańczyk poprosił o wyjaśnienie, na czym polega głosowanie 
przez pełnomocnika w najbliŜszych wyborach prezydenckich, gdyŜ taka 
sytuacja zdarza się „pierwszy raz w historii głosowania w Polsce”. 
 

Daniel Jaroszewicz wyjaśnił, iŜ w grudniu ubiegłego roku prezydent Lech 
Kaczyński podpisał nowelizację ordynacji wyborczych, która umoŜliwia 
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osobom niepełnosprawnym i starszym, powyŜej 75. roku Ŝycia, głosowanie 
przez pełnomocnika w wyborach prezydenckich oraz samorządowych. Ekspert 
Państwowej Komisji Wyborczej Lech Gajzler powiedział, Ŝe najpóźniej dziesięć 
dni przed wyborami prezydenckimi zaplanowanymi na 20 czerwca osoba 
pragnąca skorzystać z moŜliwości głosowania przez pełnomocnika powinna 
złoŜyć wnioski w tej sprawie do urzędu gminy. Jeśli osoba taka nie moŜe sama 
tego zrobić, moŜe to uczynić w jej imieniu osoba mająca być pełnomocnikiem. 
Wzór tego wniosku określa Rozporządzenie Ministra Spraw Wewnętrznych  
i Administracji z dnia 21 kwietnia br. NaleŜy do niego dołączyć pisemną zgodę 
osoby, której ma zostać pełnomocnikiem. W przypadku osób 
niepełnosprawnych naleŜy równieŜ dołączyć dokument potwierdzający  
o znacznym lub umiarkowanym stopniu niepełnosprawności albo orzeczenie 
równoznaczne z takim orzeczeniem. Pełnomocnictwa będzie moŜna udzielić –  
w swoim domu – przed wójtem, burmistrzem i prezydentem miasta lub przed 
pracownikiem przez nich upowaŜnionym. Poinformował równieŜ, iŜ moŜe być 
takŜe konieczność dołączenia do wniosku innych dokumentów: np. jeśli osoba, 
która ma być pełnomocnikiem, nie jest ujęta w rejestrze wyborców w gminie,  
w której jest osoba udzielająca pełnomocnictwa, to wtedy trzeba dołączyć 
jeszcze kopię zaświadczenia o prawie do głosowania wydanego 
pełnomocnikowi.  
 

Radni nie zgłosili uwag do przedłoŜonego projektu.   
 

Głosowanie nad podjęciem uchwały:  
− za podjęciem uchwały głosowało   – 21 radnych,  
− przeciw         –   0,  
− wstrzymało się      –   0.  
 

Jednogłośnie została podjęta 
UCHWAŁA nr XLVII/440/2010 

Rady Miejskiej w Suwałkach 
z dnia 28 kwietnia 2010 r. 

w sprawie w sprawie w sprawie utworzenia w Mieście Suwałki odrębnych 
obwodów głosowania w wyborze Prezydenta Rzeczypospolitej Polskiej 
zarządzonym na dzień 20 czerwca 2010 roku  
– załącznik nr 44 do protokołu.  
 

Ad pkt. 18  
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budŜecie miasta  
na 2010 r.  

Józef Gajewski odczytał wniosek o podjęcie uchwały z autopoprawkami  
– załącznik nr 45 do protokołu.  
 

Ewa Sidorek przedstawiła opinię Komisji Finansowo – BudŜetowej  
– załącznik nr 46 do protokołu.  
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Radni nie zgłosili uwag do przedłoŜonego projektu.   
 

Głosowanie nad podjęciem uchwały wraz z autopoprawkami:  
− za podjęciem uchwały głosowało   – 17 radnych,  
− przeciw         –   0,  
− wstrzymało się      –   4 radnych.  
 

Większością głosów została podjęta 
UCHWAŁA nr XLVII/432/2010 

Rady Miejskiej w Suwałkach 
z dnia 28 kwietnia 2010 r. 

w sprawie zmian w budŜecie miasta na 2010 r.  
– załącznik nr 47 do protokołu. 
 

Ad pkt.19  
Udzielenie odpowiedzi na interpelacje i zapytania radnych.  
 

Marek Buczyński udzielił odpowiedzi:  
 

Tadeuszowi Szymańczykowi –  
W sprawie naboru do przedszkoli, wyjaśnił, Ŝe proces naboru jeszcze 

trwa. Aktualnie weryfikowana jest dokumentacja, poniewaŜ zdarzają się 
przypadki, Ŝe rodzice składają wnioski do wielu przedszkoli jednocześnie.  
W związku z powyŜszym trudno jest podać precyzyjne dane na dzień dzisiejszy, 
rozstrzygającym terminem jest dzień 10 września br. PrzybliŜone informacje 
będą dostępne pod koniec maja i radny otrzyma je na piśmie. Zapewnił, iŜ będą 
czynione starania, aby dzieci rodziców z terenu Suwałk, którzy złoŜyli wnioski 
w terminie naboru, czyli do 31 marca br., zostały przyjęte do przedszkola. 
Wnioski około 90 procent rodziców, są juŜ rozpatrzone pozytywnie, natomiast 
około 10 procent znajduje się na listach rezerwowych. Z analizy danych wynika, 
Ŝe sytuacja jest podobna jak przed rokiem. Przypomniał, Ŝe w 2009 roku finalnie 
prawie wszystkie dzieci zgłoszone zostały przyjęte do przedszkoli. 
Zakomunikował, Ŝe nie ma powodów do obaw poniewaŜ Prezydent wyraził 
zgodę na utworzenie, w miarę potrzeb, dodatkowych grup w przedszkolach  
i wszystkie zgłoszone dzieci zostaną przyjęte. W bieŜącym roku zostanie 
utworzony dodatkowy oddział na osiedlu Północ w Przedszkolu nr 7. Na pewno 
będą przypadki, Ŝe dziecko zostanie przyjęte do innego przedszkola, niŜ to które  
rodzic wybrał, ale takie są realia. Obecnie mamy dziewięć duŜych przedszkoli  
w mieście i trudno jest aktualnie sprostać wszystkim oczekiwaniom. 
Poinformował, Ŝe rozpoczęły się prace nad dokumentem dotyczącym rozwoju 
oświaty w mieście Suwałki na lata 2011 – 2015, w którym jednym z kierunków 
działań będzie propozycja odchodzenia od rozwiązań dotychczasowych, czyli  
od duŜych przedszkoli i tworzenie zespołów bądź małych punktów 
przedszkolnych. Dzięki temu rodzice będą mogli umieścić dziecko  
w wybranym przedszkolu. Obecnie przy tej sieci przedszkoli jest to niemoŜliwe. 
Przekazał do wiadomości iŜ w br. wpłynęło około 2200 wniosków, około 300 
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jest powielonych, w tym są równieŜ wnioski osób zamieszkałych na terenie 
gminy suwalskiej. Aktualnie w przedszkolach i grupach przedszkolnych jest 
przygotowanych 1 960 miejsc. Dodał, iŜ problemem jest fakt, Ŝe rodzice nie 
chcą posyłać 6 – latków do grup przedszkolnych utworzonych przy szkołach 
podstawowych – wolą do przedszkola. Nadmienił, Ŝe analiza demograficzna 
wskazuje, Ŝe jest zapewniona odpowiednia liczba miejsc.  

W sprawie Ŝłobków poinformował, iŜ w Suwałkach istnieją 3 grupy 
Ŝłobkowe, czyli łącznie 75 miejsc. Rokrocznie jest problem z miejscami  
na początku roku, ale po dwóch – trzech miesiącach sytuacja się stabilizuje  
i zwalniają się miejsca. Są prowadzone prace na szczeblu rządowym w kierunku 
zmiany zasad tworzenia i funkcjonowania Ŝłobków, które w perspektywie 
przestałyby być zakładami opieki zdrowotnej, a stałyby się placówkami  
z zakresu pomocy społecznej. Na dzień dzisiejszy nie moŜna dać gwarancji,  
Ŝe z dniem 1. września wszystkie dzieci w wieku Ŝłobkowym będą miały 
zapewnione miejsca w suwalskich placówkach. Jeśli zmienią się przepisy 
prawne pozwalające na inne rozwiązania sytuacja w mieście ulegnie 
polepszeniu. 
 
Józef Gajewski –  
 

Stanisławowi Sieczkowskiemu –  
1) W sprawie parkingów przyznał, Ŝe deficyt miejsc parkingowych  

w śródmieściu jest uciąŜliwy dla mieszkańców. Odnosząc się do podjętej 
kwestii budowy parkingu przy ulicy Noniewicza poinformował, iŜ Miasto 
czyni starania, aby zrealizować tą inwestycję w przyszłym roku. Nadal trwają 
prace nad zmianą planu zagospodarowania przestrzennego tego terenu, jest to 
skomplikowana procedura. Najprawdopodobniej plan taki zostanie 
przedłoŜony radzie do zatwierdzenia w czerwcu. Po jego zatwierdzeniu 
będzie moŜna przystąpić do dalszych działań. Część terenów wskazywanych 
pod budowę parkingu jest własnością prywatną. Plan będzie podstawą do 
oszacowania i wykupu niektórych działek, w innych przypadkach trzeba 
będzie dokonać zamiany. Niektóre są jeszcze działkami garaŜowymi, które 
zostały sprzedane przez miasto wiele lat temu i trzeba będzie je pozyskać. 
Być moŜe w bieŜącym roku uda się przygotować dokumentację techniczną. 
Planowany parking będzie dysponował 200 miejscami postojowymi. 
Szacunkowo wartość inwestycji opiewa na kwotę około 2,5 mln zł. Obecnie 
moŜna juŜ na tym terenie parkować, grunt jest w miarę moŜliwości 
wyrównany i utwardzony. Dodał, Ŝe w procesie budowy parkingów  
w mieście winni równieŜ uczestniczyć administratorzy osiedla Centrum, 
czyli Suwalska Spółdzielnia Mieszkaniowa. Poinformował równieŜ, iŜ 26 
maja br. planowane jest otwarcie PLAZY, która dysponuje 500 miejscami 
parkingowymi, co powinno odciąŜyć parkingi w centrum.  
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2) W sprawie poprawy jakości studzienek na ul. Utrata poinformował,  
iŜ miasto zarezerwowało w budŜecie ok. 500 tys. zł na remonty studzienek, 
czyli poprawę podbudowy i osadzania nowych nakładek. Częścią studzienek 
dysponuje Miejska Dyrekcja Inwestycji, pozostałe studzienki są własnością 
Przedsiębiorstwa Wodociągów i Kanalizacji. Obie jednostki do 15 maja br. 
mają dokonać przeglądu i sporządzić wykaz oraz rozpocząć odpowiednie 
działania w postaci przetargowego rozstrzygnięcia. Poinformował,  
iŜ do budŜetu miasta na ten cel 122 tys. zł wpłacił przedsiębiorca,  
który eksploatuje kruszywo z kopalni koło Kukowa Folwark. Zostały 
przeprowadzone rozmowy z dziesięcioma wydobywcami kruszyw na terenie 
gminy w pobliŜu Suwałk, którzy korzystają z miejskiego układu 
komunikacyjnego aby płacili miastu określone środki, na które zezwala 
ustawa o drogach publicznych. Miasto przedstawiło stawkę 20 gr od tony. 
Oczywiście władze miejskie są gotowe do negocjacji. KaŜdy grosz od tony 
wywiezionego kruszywa będzie dodatkowym wsparciem miejskiego budŜetu 
– na naprawy infrastruktury drogowej.  
 

Annie Ruszewskiej w kwestii zapytania, czy będzie opracowany plan 
zagospodarowania przestrzennego obszaru od ul. Piaskowej do Małej Huty 
wyjaśnił, iŜ teren miasta kończy się na wzgórku przed Małą Hutą.  
Jest to teren przygraniczny miasta, który nie jest intensywnie zabudowywany  
i zurbanizowany. Poinformował, iŜ obecnie trwają prace nad dwudziestoma 
planami zagospodarowania przestrzennego, a co najwaŜniejsze nadal 
opracowywana jest kompleksowa aktualizacja studium uwarunkowań 
przestrzennego zagospodarowania miasta. JeŜeli uda się ukończyć prace nad 
kompleksową zmianą studium z końcem br. wówczas będzie podstawa  
do kontynuacji dalszych planów. Są tereny gdzie trzeba zmieniać układ 
komunikacyjny, między innymi ze względu na opracowywaną koncepcję 
przebiegu rail Balitca. Są prowadzone rozmowy z koleją, aby był optymalnie 
dobrany przebieg trasy rail Baltica w koordynacji z przecinającymi się drogami, 
czyli skrzyŜowaniami – głównie dwupoziomowymi. Najprawdopodobniej kolej 
przedstawi ostateczną koncepcję pod koniec br. Dopiero jak opracowania będą 
gotowe, wówczas teren wskazany przez panią Annę Ruszewską będzie mógł 
być wzięty pod uwagę pod kątem opracowania miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego. Będzie to moŜliwe nie wcześniej niŜ za dwa 
lata, bo jest szereg planów do zakończenia i tych, których tereny są połoŜone 
bardziej centralnie a wymagają szybszego uporządkowania. Miasto dąŜy  
do tego, aby mieć pełne pokrycie terenu miasta aktualnymi planami 
zagospodarowania przestrzennego. Konsekwentnie zmierza od centrum  
od najwaŜniejszych obszarów, tam gdzie jest zainteresowanie inwestorów, 
którzy stworzą odpowiednie ilości miejsc pracy, rozwiąŜą pewne problemy wraz 
z układem komunikacyjnym z partycypacją. Takie obszary są promowane  
w pierwszej kolejności do opracowania. 
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Włodzimierzowi Marczewskiemu w sprawie bazaru przy ul. Sejneńskiej 
oznajmił, Ŝe problem powstał w momencie, gdy pojawiła się rozdmuchana 
medialnie informacja o likwidacji tego bazaru. Poinformował, iŜ w ślad za tym, 
w ramach przyjęć interesantów zgłosiła się do niego grupa kupców – 
przedstawiciele kupców handlujących na targowisku, aby wyjaśnić tę kwestię. 
W rozmowie z kupcami wyjaśnił, iŜ jest jak najbardziej za pozostawieniem 
bazaru w aktualnym miejscu, poniewaŜ jego formuła jako miejsca handlowego 
wpisała się juŜ w tradycje Suwałk. Nadmienił, iŜ obecny miejscowy plan 
zagospodarowania przestrzennego zakłada moŜliwość budowy szkoły 
podstawowej na tej nieruchomości, ale ze względu na niŜ demograficzny nie ma 
potrzeby tworzenia nowej szkoły w Suwałkach. Bazar jest szczególnym 
miejscem spotkań i zakupów. Problemem jest jedynie obecny stan techniczny 
obiektu, dlatego zaproponował handlowcom, aby wspólnie ze spółką 
Targowiska Miejskie wypracować koncepcję modernizacji tego terenu. Miasto 
chce uporządkować ten teren. Są tam budynki trwałe, róŜnego rodzaju kioski  
i budki, zrozumiałe jest, Ŝe niektórzy handlowcy tam zainwestowali.  
Po dwudziestu latach działalności naleŜy zmienić stan bazaru i wszystko 
uporządkować racjonalnie zagospodarowując całą powierzchnię. Wydzielić 
miejsce pod przewidywaną halę targową, i rozbudować parking. Ogółem  
na targowisku działalność gospodarczą prowadzi około 250 podmiotów 
gospodarczych. Pod koniec czerwca odbyło się walne zgromadzenie „Targowisk 
Miejskich” Sp. z o.o., w czasie którego przedstawił efekty rozmowy  
z handlowcami oraz propozycję rozwiązań modernizacyjnych obiektu. W tym 
samym dniu odbyło się równieŜ spotkanie z handlowcami. Oferta ze strony 
miasta była następująca: miasto moŜe wnieść nieruchomość aportem rzeczowym 
do spółki, która jest własnością miasta, automatycznie wzrośnie majątek spółki. 
Dzięki temu i środkom finansowym spółki, jednostka moŜe posiłkować się  
na przykład kredytem bankowym w celu realizacji inwestycji. RozwaŜać moŜna 
wiele moŜliwości, równieŜ developing, niektórzy kupcy zainwestują swój 
kapitał zapewniając sobie, na przykład, własną powierzchnię w określonej 
strukturze. Inni mogą prowadzić działalność na zasadzie najmu. Kupcy dostali 
czas do namysłu. NaleŜy wypracować dwa, trzy warianty i wybrać spośród nich 
najbardziej optymalny. Zaproponował radnym, aby rozwaŜyli pozostawienie 
bazaru przy ulicy Sejneńskiej w obecnej lokalizacji.  

Nawiązał do targowiska przy ulicy Bakałarzewskiej. W jego opinii spółka 
powinna tam równieŜ inwestować, poniewaŜ miejsce to pełni istotną funkcję  
w Ŝyciu mieszkańców podczas sobotnich bazarów, a takŜe środowych 
jarmarków. NaleŜy rozbudowywać parkingi, utwardzić główną aleję, a w dalszej 
kolejności boczne, poprawić ogrodzenie, oświetlenie.  
 
Stanisław Sieczkowski odnosząc się do kwestii parkingów w mieście 
poinformował, iŜ Suwalska Spółdzielnia Mieszkaniowa wybudowała  
w ubiegłym roku 42 miejsca postojowe w administracji osiedla Centrum  
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oraz na Północy I i Północy II ponad 130 miejsc parkingowych. W ostatnich  
pięciu latach na osiedlu Centrum wybudowano ogółem ponad 200 miejsc 
postojowych. Dodał, iŜ na osiedlu centrum jest coraz mniej wolnej powierzchni. 
Wykorzystywany jest kaŜdy skrawek, ale to nie rozwiązuje problemu.  
 

Ad pkt. 20  
Wnioski i oświadczenia radnych.  
 

 Przewodniczący Rady poinformował, iŜ w okresie międzysesyjnym  
z upowaŜnienia Wojewody Podlaskiego wpłynęło pismo od Pana Andrzeja 
Kozłowskiego, Dyrektora Wydziału Polityki Społecznej w Podlaskim Urzędzie 
Wojewódzkim w Białymstoku, informujące o przekazaniu wg. właściwości 
Stanowiska Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia 31 marca 2010 roku w sprawie 
finansowania zakładów opieki zdrowotnej w Suwałkach Panu Jackowi Rolederowi, 
Dyrektorowi Podlaskiego Oddziału Wojewódzkiego Narodowego Funduszu 
Zdrowia w Białymstoku 

Przekazał radnym do wiadomości, iŜ wyrazy współczucia dla narodu 
Polskiego w związku z katastrofą lotniczą pod Smoleńskiem złoŜył Mer Kalwarii 
Pan Raimundas Maruskiewicius oraz pani Irena Duchowska Prezesa Oddziału 
“LAUDA”  Stowarzyszenia Polaków Kiejdan.  

Poinformował równieŜ, iŜ z inicjatywy wszystkich klubów wpłynął projekt 
uchwały dotyczący podjęcia działań zmierzających do upamiętnienia ofiar 
katastrofy lotniczej pod Smoleńskiem poprzez wzniesienie obelisku w parku 
Konstytucji 3 Maja.  

 

Mieczysław Jurewicz nawiązując do wypowiedzi w sprawie parkingów 
oświadczył, Ŝe mieszkańcy osiedla Centrum mają największy problem  
z parkowaniem w godzinach 1000 – 1800.  
 

Andrzej Matusiewicz w imieniu mieszkańców podziękował za przebudowę 
chodnika przy Domu Pomocy Społecznej „KALINA”.  
 

Józef Gajewski poinformował, iŜ kondolencje przesłali wszyscy partnerzy 
Suwałk. Zaprosił do udziału w uroczystościach 2, 3 i 8 maja z okazji świąt: Dzień 
Flagi Rzeczypospolitej, Konstytucji 3 Maja oraz Dnia Zwycięstwa. Poinformował, 
iŜ w związku z obchodami wymienionych świąt 30 kwietnia o 1430 w patio ratusza 
będą rozdawane mieszkańcom flagi (300 sztuk), aby mogli udekorować swoje 
domy.  
 

Stanisław Sieczkowski w odniesieniu do oświadczenia Mieczysława Jurewicza 
stwierdził, iŜ częściowo podziela opinię radnego, jednak jego zdaniem dotyczy  
to tylko parkingu przy sklepie Stokrotka pozostałe parkingi są cały czas zajęte. 
Jako gospodarz osiedla Centrum oświadczył, Ŝe problem jest i narasta. 
Samochodów jest coraz więcej.  
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Ad pkt. 21  
Zamknięcie obrad.  
 

Włodzimierz Marczewski poinformował, Ŝe następna sesja odbędzie się  
26 maja 2010 roku o godz. 900 i poświęcona będzie rozpatrywaniu tematów 
zgłoszonych do Planu pracy Rady Miejskiej w Suwałkach na 2010 rok  
i rozpatrzeniu projektów uchwał wynikających z bieŜącej pracy Prezydenta Miasta.  
 

Na ten dzień zaplanowane zostały równieŜ obchody 20 – lecia Samorządu 
Terytorialnego w Suwałkach.  

Po sesji o godz. 1100 odbędzie się msza św. w intencji samorządu  
w Kościele pw. Najświętszego Serca Pana Jezusa.   
 O godz. 1230 w auli PWSZ odbędzie się jubileuszowe spotkanie 
okolicznościowe z udziałem radnych pięciu kadencji.  
  
Przewodniczący zamknął obrady XLVII sesji Rady Miejskiej w Suwałkach. 
 

 
Na tym protokół zakończono.  
 
 
          Przewodniczący  
               Rady Miejskiej w Suwałkach 
 

                      Włodzimierz Marczewski  

                

 
Protokołowała: 
 
Ewa Kasjanowicz  
Podinspektor w Biurze Rady Miejskiej  
Urzędu Miejskiego w Suwałkach   


